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H1
9 - Bestuur We zien een majeure overschrijding op het budget 2023 mbt inhuur 

extern personeel. Is hier ook rekening mee gehouden voor de 
begroting van 2024?

Over 2023 wordt inderdaad melding gedaan van een overschrijding op het 
personeelsbudget. Het personeelsbudget is conform besluitvorming bij de 
Kaderbrief 2024 aangepast. Allereerst is er een indexatie opgenomen van 4,7% 
in 2024, 5,4% in 2025, 4,5% in 2026 en 3,9% in 2027. Zie paragraaf 4.2 van de 
Kaderbrief. Tevens zijn de personele consequenties van de voorstellen uit de 
Kaderbrief verwerkt. 

Bakker Reinier Cuperus

4 Volt Blekxtoon BEM Programmabegroting 
2024

p204 /206 
H2 9.2 / 9.3

9 - Bestuur Bij de resultaten van 2.1 of 2.2 missen wij de kosten inzake de 
oplevering van een onderzoek en voorstel voor een publiek 
toegankelijk ORB-overzicht (openbare registratie 
belangenvertegenwoordiging)

Er wordt op dit moment ambtelijk een Statenbrief voorbereid. 
Tijdens de Provinciale Statenvergadering van 28 juni 2023 is motie 20 
(Openbare Registratie Belangenvertegenwoordiging) aangenomen. In de motie 
van Volt, wordt gevraagd om te onderzoeken op wat voor manier een openbare 
registratie belangenvertegenwoordiging vorm kan krijgen om zo transparantie 
en toegankelijkheid als provinciebestuur te waarborgen en het vertrouwen in de 
provinciale politiek te verhogen. In de Statenbrief die volgt, volgt er een 
uitgebreider antwoord op deze vraag.

Bakker Sara Everts / Luc van Raaij
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P 270 /p273 
H3 5 e.a.

10 - Algemene vraag Is bij noodzakelijke digitalisering rekening gehouden met het 
vergemakkelijken van formulieren voor ondernemers en burgers?

Bij het toepassen, inzetten of vernieuwen van digitale formulieren wordt altijd 
gekeken naar de gebruiksvriendelijkheid en adoptie. Hierbij zijn we ook 
gebonden aan aspecten als technische (on)mogelijkheden en richtlijnen over 
digitale toegankelijkheid. Streven van de provincie is ook gericht op het kunnen 
meedoen door iedereen in het digitale tijdperk.

Bakker
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1.3.4 1 - Ruimtelijke ontwikkeling - Het aantal projecten waarbij het kansenmakersteam betrokken 
is groeit . Hoeveel projecten zijn dat tot nu toe, en hoe divers zijn 
deze projecten (rollen van provincie)?

Het Kansenmakersteam ondersteunt actief vrijwel alle Utrechtse gemeenten. 
Dat gebeurt in wisselende intensiteit en met een veelheid van vormen: locatie-
monitoring en -onderzoeken, concept-ontwikkeling, opstellen visiedocumenten, 
onderhouden contacten met partijen als COA en Nidos, matching huisvesting 
statushouders etc. In een aantal gemeenten (plm. 6) lopen projecten die zich 
voorbij de verkenningenfase bevinden in de definitie-, ontwerp- of realisatiefase. 

Van Muilekom Kees Diepeveen
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1.3.4 1 - Ruimtelijke ontwikkeling - het Kansenmakersteam bestaat uit 4,5 fte. Waarop is deze 
capaciteit gebaseerd (resource planning), en zal dit team moeten 
groeien gezien de gerapporteerde groei in projecten?

De totale capaciteit van het Kansenmakersteam bestaat uit 5 personen, 3,75 
fte. Er is een vacature voor een extra Kansenmaker van 0,75 fte, waarmee de 
formatie, na invulling, uitkomt op 4,5 fte. 

Van Muilekom Kees Diepeveen
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1.3.4 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Wat is naar verwachting de spreidingswetsamenhangende 
ophoging van het gemeentefondsuitkering en provinciefonds?

De verwachting is dat de extra (wettelijke) taken voor gemeenten en provincie 
inzake asielopvang en opvang Oekraiense iontheemden zal leiden tot een 
ophoging van resp. het gemeente- en provinciefonds. Gesprekken daarover 
vinden plaats met VNG en IPO.

Van Muilekom Kees Diepeveen
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1.3.4 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Wat is de verwachte afzonderlijke Rijksbijdrage, ter dekking van 
de kosten van gemeenten en provincie? Hoe afhankelijk is 
provinciaal beleid van de hoogte van deze bijdrage?

De PRT zet o.a. in de gesprekken met het Rijk over een Bestuursarrangement 
in op dekking van de kosten van het Kansenmakersteam.

Van Muilekom Kees Diepeveen
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1.3.4 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Beoogd resultaat stelt enkel een goede huisvesting, terwijl de 
toelichting ook de sociale functie van het Kansenmakersteam 
beschrijft. Hoeveel ruimte geeft de huidige begroting voor een 
dergelijke sociale functie, en kan ondersteuning bij de integratie 
als beoogd resultaat worden opgenomen?

Specifiek voor ondersteuning van gemeenten bij de maatschappelijke inbedding 
en de benodigde inzet op Onderwijs en Zorg is sinds enkele maanden een 
Kansenmaker Sociaal (0,75) werkzaam binnen het Kansenmakersteam. 

Van Muilekom Kees Diepeveen
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p.27 10 - Algemene vraag Wat is de motivatie achter het laten vallen van de 
prestatieindicatoren?

De twee prestatieindicatoren die betrekking hebben op programma 8. 
Economie zijn vervallen, omdat deze geen weergave meer zijn van de 
belangrijkste uitkomsten van het economisch beleid. Het actief aantrekken van 
bedrijven uit het buitenland is zeer beperkt vanwege een gebrek aan 
vestigingsruimte. En het ondersteunen van Utrechtse bedrijven bij het uitvoeren 
van internationale activiteiten is een activiteit van de ROM en is daarom geen 
directe prestatieindicator voor
de provincie.

Bakker
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P.45 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Kan de basis / berekening van de 6 miljoen voor Groen Groeit 
Mee worden gedeeld?

Bij de behandeling van de kadernota 2023-2026, op 15 juni 2022 in de 
commissie RGW, is de basis van de 6 miljoen voor Groen Groeit Mee 
beantwoord bij vraag 11 van de technische vragen bij deze kadernota. 
(gedeelte uit de beantwoording: Vooralsnog is het bedrag opgebouwd uit de 
volgende verdeling: € 4 miljoen voor de voorbeeldprojecten: - Groot 
Amelisweerd/ Krommerijn & Linie parklandschap (Regio U16) - Veenendaal 
west, Roode Haan en Overberg (Regio Foodvalley) - Zuidelijke Eemvallei 
(Regio Amersfoort) - Hollandse IJssel (Hoogheemraadschap De Stichtse 
Rijnlanden) €1 miljoen voor gebiedsontwikkelingen met kansrijke koppelkansen 
Groen groeit mee (met name in landelijk gebied) € 1 miljoen voor 
uitbreidingslocaties voor woningbouw: evenwichtige ontwikkeling woningbouw - 
groen.

Sterk
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1.1.7 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Kan de specifieke begroting voor 1.1.7 worden gedeeld? Zijn er 
(materiële) wijzigingen te verwachten komende periode, of een 
hoog risico daarop?

Binnen 1.1.7 is er geld gereserveerd ten behoeve van onze GIS applicaties. 
Daarnaast is er geld begroot voor het ontwikkelen en onderhouden van een 
digital twin. Wij verwachten geen grote materiele wijzigingen in 2024. Het risico 
daarop schatten wij ook niet in als hoog. 

Van Essen
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p38 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Streefwaarde voor binnenstedelijke woningbouw is 90% terwijl in 
2022 96% haalbaar bleek. Is er overwogen derhalve de 
streefwaarde voor 2024 op te hogen? En wat wordt gezien als het 
maximaal haalbaar voor 2024 en verder? In andere woorden: Wat 
is het geïdentificeerd optimum (mogelijkheid) en welke 
aannames/keuzes liggen daar aan ten grondslag?

In het PPWW23 zijn t/m 2030 ca 84500 woningen geprogrammeerd in de 
provincie Utrecht. Binnen deze programmering wordt uitgegaan van een 
binnenstedelijk percentagae van circa 91% over de jaren 2022-2030. Daarbij 
zien we in de drie regio's een verwachte terugval in het percentage 
binnenstedelijk waarbij tot 2026 een hoger percentage wordt gehaald dan in het 
tijdsvak 2026 tm 2030. DIt is ook logisch, want met het benutten van 
binnenstedelijke mogelijkheden wordt het aantal beschikbare mogelijkheden 
voor binnenstedelijke verdichting af. De streefwaarde van 90% is het 
percentage dat we de komende jaren minimaal willen bereiken. 

Van Essen
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p41 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Digitale monitor Omgevingsbeleid: hoe is deze begroot, wat zijn 
de geraamde kosten? Welke contingencie (onvoorzien) 
ingebouwd? Is dit systeem getest?

Het is de inzet om de ontwikkeling van de webapplicatie voor de monitor uit te 
besteden. Dit zijn grotendeels eenmalige kosten die binnen de bestaande 
begrotingskaders kunnen worden opgenomen. De evt kosten van licenties zijn 
nog niet in te schatten en zullen mogelijk later worden toegevoegd.  Na de 1e 
versie wordt bepaald of continuering aan de orde is en daarmee doorlopende 
licentiekosten gemoeid zijn. De insteek is om als basis aan te sluiten bij een 
bestaand systeem dat voor monitors/dashboard in het land al wordt gebruikt.

Van Essen
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1.1.3 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Hoe is de (pro)actieve samenwerking met gemeenten, en 
specifiek de Omgevingsagenda Gemeenten begroot? Welke 
bedragen en op basis van welke aannames? Wat als het “samen 
vroegtijdig op zoek naar de wederzijdse belangen” meer 
capaciteit/budget gaat vragen?

De Omgevingsagenda Gemeenten richt zich specifiek op concrete gebieds- en 
op uitvoering gerichte initatieven. Door vroegtijdig rollen scherp te hebben is 
samenwerking efficienter. Begrote kosten zitten in de inzet van verkennende 
studies en kortstondige procesbegeleiding in de verkennende fase om effectief 
en efficient rol en belangen in beeld te krijgen en met ondersteunende 
instrumenten te houden. Het aantal initiatieven dat gemeenten en provincie 
samen begeleiden zal gezien capaciteiten niet exponentieel stijgen en vraagt 
(ook bij gemeenten) al prioritering. 

Van Essen
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3.1.4 3 - Bodem, water en Milieu Wat is het gemiddeld beschikt bedrag per uitvoeringsproject onder 
de subsidie Klimaatbestendige, Groene en Gezonde Steden en 
Dorpen? Wat zijn kenmerken van de (44) uitvoeringsprojecten en 
verschillen deze onderling veel van elkaar?

In de periode 2021-2022 zijn er vanuit de subsidieregeling ‘Klimaatbestendige, 
groene en gezonde steden en dorpen’ in totaal 44 projecten gesubsidieerd in 
drie categorieën: groene schoolpleinen, groene daken en overige (innovatieve) 
projecten. Het beschikte bedrag per project varieert tussen de 3500 en de 
50.000 euro en is gemiddeld 27.000 euro. 42 van de 44 projecten waren 
concrete uitvoeringsprojecten gericht op het klimaatadaptiever, groener en 
gezonder maken van de fysieke leefomgeving. De overige 2 projecten waren 
campagnes voor bewustwording en vergroening, gericht op bewoners. 
Inmiddels zijn 10 schoolpleinen nu groen-blauw ingericht en 49 panden hebben 
een hoogwaardig groen dak met inheemse en biodiverse beplanting. De andere 
aanvragen bestaan uit projecten waarin bijgedragen is aan vergroening van de 
fysieke leefomgeving: denk o.a. aan het creëren van een natuurlijke 
buurtspeeltuin, het aanleggen van een voedselbosje en het herinrichten van een 
(openbare) kerktuin of plein.

Bakker Stef Meijs
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3.1.4 3 - Bodem, water en Milieu Klopt het dat de pilots doorlopen in 2024: welke bedragen zijn 
hiervoor begroot, welke pilots gaat het om, wat zijn de kaders van 
selectie?

Aan deze pilots is een zelfselectie voorafgegaan. Middels de reguliere 
ambtelijke en bestuurlijke overleggen is meermaals aan alle Utrechtse 
gemeenten gecommuniceerd dat de provincie de ambitie heeft dat in 2025 in 
elke gemeente tenminste één klimaatbestendige, natuurinclusieve en gezonde 
wijk of buurt is gerealiseerd. Om te onderzoeken wat daarvoor nodig is, zijn alle 
Utrechtse gemeenten opgeroepen om samen met ons dit in een pilottraject te 
verkennen. Uiteindelijk hebben acht gemeenten daar positief op geregeerd en 
alle acht maken deel uit van dit pilottraject.
Inzet is dat de huidige serie pilots eind november 2023 worden afgerond. 
Uitvoering van deze plannen zal in 2024 en daarna plaatsvinden.  Aangezien we 
én willen blijven leren van de volgende stappen in deze pilots én gemeenten 
willen ondersteunen bij het versneld doorvoeren van 
klimaatadaptatiemaatregelen, onderzoeken we hoe we dit kunnen blijven 
volgen. Daarnaast is het voornemen om een deel van de nieuwe middelen in de 
bestaande subsidieregeling 'klimaatbestendige, groene en gezonde steden en 
dorpen' in 2024 in te zetten voor financiële ondersteuning van de betrokken 
gemeenten. Er wordt gewerkt aan een herziening van deze subsidieregeling. 
Mede aan de hand van de resultaten van de pilots en voorziene vervolgstappen, 
zullen we bepalen wat we hiervoor reserveren in de begroting. Tevens zullen we 
middelen vrijmaken voor de communicatie van de pilotaanpak en opties 
uitwerken voor opschaling naar alle Utrechtse gemeenten. 

Bakker Stef Meijs
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3.1.4 3 - Bodem, water en Milieu In hoeverre zijn klimaatbestendige maatregelen meegenomen in 
de huidige MOP voor infrastructurele projecten?

In het MOP 2024 zijn suggesties van mogelijke klimaatadaptieve maatregelen 
per asset opgenomen. Per asset (verharding, hemelwaterafvoer, kunstwerken, 
verkeersmanagement, openbare verlichting, groen, wegmeubilair en 
vaarwegen) wordt nader bepaald welke passende maatregelen worden 
toegepast om de provinciale wegen en vaarwegen klimaatbestendig te maken. 

Bakker Stef Meijs
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3.1.4 3 - Bodem, water en Milieu Kan er overzicht worden gegeven hoeveel middelen er nu totaal 
beschikbaar worden gesteld in 2024 gericht op klimaatadaptatie? 
Hoe verhoud de inzet zich tot ambities en noodzakelijke 
investeringen? Hoe verhoudt dit zich tot andere provincies?

Voor klimaatadaptatie is in totaal € 2,15 mln beschikbaar, waarvan € 1 mln 
materieel en €1,15 mln voor de subsidieregeling (dit is inclusief de beperkte 
bijdragen vanuit de Aanpak Biodiversiteit in Stad en Dorp en het 
Innovatieprogramma Gezonde Leefomgeving voor de subsidieregeling). Er is 
een start gemaakt met de opzet van een nieuw Programma Klimaatadaptatie 
voor de periode 2024-2026. Uiteraard is de inzet dat de daarin opgenomen 
ambities en doelen in evenwicht zijn met het beschikbare budget. Duidelijk is dat 
er de komende jaren extra stappen gezet moeten worden. Daarom is het 
gevraagde budget voor 2024 en verder ook hoger dan de budgetten van de 
afgelopen jaren. Vanaf januari 2024 zou 10 fte beschikbaar moeten zijn voor 
klimaatadaptatie. Dat is een kwart meer dan de huidige capaciteit. Verder lopen 
een aantal pilots met gemeenten (zie ook het antwoord op vraag 19) die meer 
inzicht moeten geven in benodigde middelen. Het beschikbare budget bij de 
provincie Utrecht zit duidelijk aan de bovenkant in verhouding tot andere 
provincies. 

Bakker Stef Meijs
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p295 2 - Landelijk gebied Wat staat aan de basis van het raamkrediet 2024 van 11 miljoen 
voor het AVP: kan de onderliggende berekening inzichtelijk 
gemaakt worden.

We gaan uit van 50 ha functieverandering NNN, met een gemidelde grondprijs 
van 70.000 euro per ha. Dit is 3,5 miljoen euro begroot. Daarnaast gaan we uit 
van opkoop van agrarische bedrijven incl ruilgrond. Hierbij gaan we uit van 3,75 
miljoen per bedrijf. Dit is 7,5 miljoen euro. Beide opgeteld is 11 miljoen euro.

Sterk
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p295 2 - Landelijk gebied Kan de onderliggende berekening voor het vaststellen van de 
hoogte van het natuurcompensatiebank (1,75 mln) inzichtelijk 
worden gemaakt. Wat zijn onderliggende aannames en kunnen 
beoogde doelen via dit instrument worden gekwantificeerd?

Bij een gemiddelde grondprijs van ca. € 70.000 kan met dit bedrag circa 25 
hectare voor de natuurcompensatiebank worden gerealiseerd. De huidige 
omvang van de natuurcompensatiebank is 40,4 hectare. Voor 32,1 hectare zijn 
overeenkomsten gesloten met compensatieplichtigen die tegen betaling van de 
kosten hun compensatieplicht invullen via de natuurcompensatiebank. Naar 
verwachting worden in 2024 voor de laatste hectares overeenkomsten gesloten. 
Om als provincie de mogelijkheid te kunnen blijven bieden om via de 
natuurcompensatiebank de natuurcompensatie te realiseren, is het nodig 
nieuwe locaties voor natuurcompensatie te realiseren. Voor 2024 is daarom een 
raamkrediet van € 1,75 mln gevraagd om hierin de komende jaren te kunnen 
voorzien. Voor meer informatie over natuur- en boscompensatie en de stand 
van zaken rond de natuurcompensatiebank wordt verwezen naar de 
Rapportage natuur- en boscompensatie provincie Utrecht 2022 die recent aan 
Provinciale Staten is toegezonden.

Sterk
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p233 10 - Algemene vraag Opcenten worden aangepast dmv indexatie. Maar is er ook 
overwogen om de opcenten aan te passen n.a.v. de relatieve 
verhouding tussen opcenten als inkomens t.o.v. totale 
inkomsten/baten, danwel de relatieve verhouding tot de totale 
kosten (of anders de balans)? Zou het niet goed zijn ook die 
verhouding in stand te houden, waardoor verder ophoging 
noodzakelijk wordt om de rol van opcenten in de begroting niet te 
laten eroderen?

In zowel het Coalitieakkoord 2019-2023 als het Coalitieakkoord 2023-2027 is 
afgesproken om het tarief voor de provinciale opcenten motorrijtuigenbelasting 
vanaf 2020 jaarlijks te indexeren met het verwachte consumentenprijsindexcijfer 
zoals vastgelegd in de Meicirculaire Provinciefonds. Voor het jaar 2024 
bedraagt dit indexcijfer 3,1%.  Met de vaststelling van de Kaderbrief 2024-2027 
was de toepassing van het cpi van 3,1% voor de indexatie van de opcenten ook 
reeds vastgesteld.Dit is ook zo verwerkt.

Bakker Rosalinde Bosschermüller
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Begroting Algemeen 10 - Algemene vraag Is er ook een doorrekening gemaakt van de kosten/baten en de 
effecten op de lange termijn (20+ jaar), met name voor 
toekomstige generaties? Zou dit een mogelijkheid kunnen zijn in 
de toekomst?

Wij zullen jaarlijks bij de Kadernote een actualisatie geven van de 
ontwikkelingen van de effecten op lange termijn (2030-2040). Op basis van de 
Groesprong-systematiek, conform afspraak coalitieakkoord. 

Bakker Eric
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Begroting Algemeen 10 - Algemene vraag Hoeveel zienswijzen worden er gemiddeld ingediend (berekening 
obv laatste 5 jaar begrotingen)? Welke organisaties reageren het 
meest frequent?

Organisaties kunnen geen zienswijzen indienen over de begroting van de 
provincie. Het is aan PS om een beeld te vormen van de begroting en de 
begroting vast te stellen.

Bakker Eric
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Begroting Algemeen 10 - Algemene vraag Het SV stelt: Op dat moment wordt u ook verder geïnformeerd via 
de Strategische College Agenda en betrokken bij de uitwerking en 
kaderstelling van de plannen en ambities uit het coalitieakkoord. 
Wat betekent “betrokken” en “op dat moment” (gaan we voor 
december nog sessies organiseren?)

U wordt op verschillende wijze betrokken. Onder andere doordat u uitgenodigd 
bent om aanwezig te zijn bij ons gesprek met de samenleving op 3 november 
2023. Tevens bent u op 17 oktober jl. geïnformeerd via een memorandum 
voortgang strategische collegeagenda. Verder zullen we natuurlijk meerdere 
gesprekken onderling hebben over de nadere uitvoering van  de ambities uit het 
coalitieakkoord, waar die nadere kaderstelling (inhoudelijk of financieel) vergen.

Bakker Eric
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p59 2 - Landelijk gebied De gevraagde bijdrage van het rijk voor de uitvoering van het 
UPLG is 3,8 miljard. Op de begroting is voor het totaalprogramma 
Landelijke Gebied een baten/lasten saldo van ruim 65 miljoen 
begroot voor 2024 en een reservesaldo van 52 miljoen 
opgenomen. Het deel UPLG hierin wordt niet expliciet gemaakt, 
maar maakt onderdeel uit van het lasten/baten saldovan doel 2.2, 
met ruim 36 miljoen lbaten/lasten saldo voor 2024, en 33,7, 34,9 
en 35,3 miljoen voor de vervolgjaren. Vragen: (1) Welke deel van 
de genoemde bedragen zijn specifiek voor de resliatie van het 
UPLG gereserveerd? (2) Met welke bijdrage van het rijk is hier 
gerekend? (3) Welke strategie/maatregelen zijn beschikbaar om 
de uitvoering van het UPLG zonder vertraging doorgang te laten 
vinden, als de bedrage van het Rijk - substantieel - minder dan 
gevraagd wordt? Hoe worden de tekorten opgevangen?   

Voor het UPLG zijn nog geen bedragen opgenomen in de begroting. Wel is er 
vooruitlopend hierop met name personele capaciteit geraamd, om alvast in de 
gebieden aan de slag te kunnen. Het Rijk gaat de komende tijd de Provinciale 
Programmma's Landelijk Gebied beoordelen en zal per gebied waarin de 
doelstellingen en maatregelen zijn beschreven budgetten beschikbaar stellen. 
Alle provinciale plannen overschrijden het beschikbare Rijksbudget ruimschoots 
(58 miljard euro versus 24,3 miljard beschikbare middelen). Er wordt nu gewerkt 
aan een volgende versie, waarin de maatregelen specifieker zijn beschreven en 
ook de bedragen steeds nauwkeuriger worden. Maar dan nog zal er een 
verschil blijven tussen ambities en beschikbare Rijksmiddelen. De middelen die 
eerder beschikbaar zijn gesteld voor stikstof en de regionale 
Veenweidestrategie zijn opgenomen in de reserve. Wij onderzoeken 
momenteel hoe deze middelen versneld ingezet kunnen worden voor het 
UPLG. Wij kijken daarbij met name naar koploperprojecten en de inzet de 
monitor Duurzame landbouw waarbij door middel van KPI’s de omschakeling 
binnen de agrarische bedrijfsvoering beloond worden met een specifieke 
subsidieregeling. Het betreft een pilot die hopelijk op termijn duurzaam 
gefinancierd kan worden vanuit de middelen vanuit het Transitiefonds van het 
Rijk. 

Sterk
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p60 2 - Landelijk gebied De materiale lasten zijn 1/3 hoger begroot dan vorig jaar; wat is de 
reden en waaruit bestaan deze lasten?

Het is een saldo van diverse hogere en lagere bedragen en het heeft te maken 
met het op de goede manier verantwoorden van de bedragen op de posten 
materieel en subsidies.
Materieel: NNN + 2,8 mln. , Faunabeheer +1,9 mln., voedselagenda +0,2 mln. , 
landbouwvisie +4,4 mln. ivm NSP  
Subsidies:  KLE (natuurverbindingen) -0,8 mln., subsidie programmabureau 
Utrecht West -0,8 mln. (2023 laatste jaar) , bossenstrategie -0,7 mln. , stikstof -
2,1 mln. POP 3 - 1,8 mln. , Leefbaarheid kleine kernen -0,13 mln. En bij analyse 
materieel staat dus post 4,4 mln. voor NSP genoemd die ws met de kostensoort 
subsidies had moeten worden begroot waardoor de stijging van materiele 
kosten 4,4 mln. lager was en de daling van subsidies ook 4,4 mln. lager was. 

Sterk

31 Volt de Jong RGW Programmabegroting 
2024

p60 2 - Landelijk gebied Wat is de reden dat de subsidies naar verwachting met 1/3 
afnemen in 2024 tov 2023?

zie antwoord vraag 30 Sterk

32 Volt de Jong RGW Programmabegroting 
2024

p60 2 - Landelijk gebied Uit de jaarstukken bleek reeds dat de resultaten van 2.1 ver 
achterblijven ((3x rood en 1 x geel voor zowel activiteit als 
planning). In de huidige begroting wordt, in plaats van een 
inhaalspurt, ervan uitgegaan dat de doelen van 2027 m.b.t. het 
creeren van nieuw natuur en herinrichting van natuur (2.1.1) voor 
een belangrijk deel niet zullen worden gehaald; de doelstellingen 
voor 2024 en vervolgjaren blijven (te) bescheiden. Vragen: (1) 
Wat zijn, naast de achtergebleven onteigening van 
landbouwgronden, de redenen om beide ambitie niet op te 
schalen naar het gewenste niveau? (2) Welke aanvullende 
maatregelen zijn denkbaar en om de tegenvallende resultaten van 
voorgaande jaren niet voort te zetten, maar te verbeteren? 

Bij het realiseren van nieuwe natuur werken wij op basis van vrijwilligheid.  Om 
de versnelling van dit doel zoveel mogelijk vorm te geven hebben wij in 
december 2022 een Realisatiestrategie natuuropgave provincie Utrecht 
vastgesteld en aan uw Staten aangeboden. Hierin kunt u lezen hoe wij de 
versnelling van deze opgave vormgeven. Natuurrealisatie is 1 van de opgaven 
uit het UPLG. Via de gebiedsprocessen wordt de nieuwe natuur realisatie als 1 
van de hoofdopgaven meegenomen, we hopen dat dit tot versnelling van de 
realisatie leidt.

Sterk

33 Volt de Jong RGW Programmabegroting 
2024

p72 2 - Landelijk gebied "Samen met de gebiedspartners wordt in het najaar 2023 gestart 
met het opstellen van de gebiedsagenda's..". "In 2024 gaan we 
verder met het omvormen van de gebiedsagenda's tot 
uitvoeringsprogramma's per deelgebied". Vragen: (1) Met welke 
gebiedspartners wordt in deze begroting rekening gehouden? (2) 
Is er ook ruimte in de begroting om niet-georganiseerde 'gewone' 
gebiedsbewoners uit te nodigen mee te praten? 

1) Er wordt per gebied met de desbetreffende stakeholders gesproken. Het 
gaat daarbij om partijen als waterschappen, gemeenten, waterwinbedrijven, 
maar ook agariers, landgoedeigenaren en natuurbeheerders zoals 
Landschappen, Staatsbosbeheer of Natuurmonumenten.
2) Verschillende partijen kunnen bij de overleggen aansluiten. Dit kan dus ook 
om bewonersgroepen en lokale natuurgroepen gaan. Bij de inspraakprocedure 
van het UPLG kunnen individuele burgers een reactie geven. Er komt een 
publiekssamenvatting van het UPLG. Wij verwachten dat gemeenten met name 
het belang van hun inwoners in de gebiedsprocessen zullen inbrengen. 

Sterk

34 Volt de Jong RGW Programmabegroting 
2024

p73 2 - Landelijk gebied Waarom zijn er voor 2024 geen concrete resultaten meer 
opgenomen voor het project natuurlijke uiterwaarden?

 In eerste versie van de tekst waren hiervoor wel resultaten opgenomen maar 
die zijn in uiteindelijke versie geschrapt (vermoedelijk) zodat de tekst niet te lang 
zou worden. Oorspronkelijk stond er dit:  •	realisatiefase Wijk bij Duurstede 
Amerongen (WAM)
•	planuitwerkingsfase naar realisatiefase Salmsteke Schoonhoven (SAS)
•	planuitwerkingsfase Jaarsveld-Klaphek (JAK)
•	planuitwerkingsfase Irenesluis-Culemborgse veer (ICU). 
•	planuitwerkingsfase naar realisatiefase Culemborgse veer-Beatrix Sluis (CUB)
•	verkenningsfase Streefkerk, Ameide en Fort Everdingen (SAFE) 

Sterk



35 Volt de Jong RGW Programmabegroting 
2024

p82 2 - Landelijk gebied Wat is de reden dat de KPI voor POP/NSP bijdragen is bijgesteld 
van 75 naar 50 voor 2024?

Het NSP moet in 2024 nog goed opstarten en we zijn afhankelijk van RVO 
welke openstellingen technisch mogelijk gemaakt worden. Doordat RVO kampt 
met capaciteitproblemen zijn we niet in staat om alles open te stellen wat we 
zouden willen. Twee openstellingen zijn al gepland: Beheerkosten LEADER en 
Niet productieve investeringen water. Dat betreft ca 7 aanvragen en niet 
specifiek voor landbouwbedrijven. We verwachten na de zomer van 2024 
openstellingen voor agrariers te houden, maar door de onzekerheid wanneer 
wat kan, is de kpi wat lager bijgesteld. Het aantal 75 zou evt wel gehaald 
kunnen worden.

Sterk

36 Volt De Jong RGW Programmabegroting 
2024

p36 t/m199 10 - Algemene vraag Diverse programma's leveren een bijdrage aan meer dan 1 doel 
(bijvoorbeeld de interferenties tussen uitivoering UPLG, Groene 
Contour, Bossenstrategie, Groen groeit mee, groen-blauwe 
dooradering, m.b.t. de NNN- VHR-doelen, natuurinclusieve 
landbouw, etc etc). Vragen: (1) Is er een relatiematrix beschikbaar 
waaruit duidelijk wordt of (en welke) bijdrage ieder 
uitvoeringsprogramma levert aan de verschillende 
meerjarendoelen en beleidsprogramma's? En (2) Hoe is de 
toebedeling van de kosten van deze programma's naar de 
verschillende doelen? 

Deze matrix is er niet. De kosten drukken op het beleidsdoel waar ze primair 
aan bijdragen. 

Sterk

56 D66 Kamp BEM Programmabegroting 202Pag 169 7 - Cultuur & Erfgoed Typefout. De provincie werkt aan het verbeter…, moet zijn 
verbeteren …

Dit klopt inderdaad. Van Muilekom Frank Bles

57 D66 Kamp BEM Programmabegroting 202  rzicht van baten en lasten  7 - Cultuur & Erfgoed Na 2024 neemt de exploitatie met 6 tot 7 miljoen per jaar af, 
terwijl de noodzaak om te investeren in monumenten alleen maar 
toe neemt. Waarom is dit? Op pagina 171 schrijft u: Om gelijke 
tred te houden met de verwachte bevolkingsgroei, willen we de 
culturele infrastructuur versterken, vernieuwen en verbreden. We 
richten ons in het bijzonder op cultuureducatie, bibliotheken, 
festivals en het, in samenwerking met gemeenten en de sector, 
verstevigen van het cultuurprofiel van Utrecht. Hoe verhoudt zich 
dit met de eerste zin van mijn vraag?

Diverse deel-budgetten verschillen over de jaren heen en zorgen voor dit beeld. 
Het grootste verschil op het gebied van monumentenzorg betreft het verschil 
tussen 2023 en 2024, als gevolg van Amendement 29 'Werk maken van 
restauratie achterstand van rijksmonumenten', aangenomen bij de Begroting 
2024. Daarmee is eenmalig € 5 miljoen toegevoegd aan deze middelen.  Het 
aflopen van de middelen voor het Corona Steun- en herstelpakket cultuur en 
erfgoed na 2023 is ook een oorzaak. Dat er ná 2024 voor cultuur, erfgoed, 
recreatie en toerisme nu minder middelen zijn  begroot heeft verschillende 
oorzaken: * De terugloop in materieel budget bij de Waterlinies. Met de 
begrotingswijziging op basis van het coalitie-akkoord komt hier een aanvullend 
voorstel voor.  * Het aflopen van incidentele middelen voor het Cultuur- en 
Erfgoed Programma na 2024.  * Het aflopen van aanvullende middelen voor 
cultuur en erfgoed na 2025 zoals voor het streekmuseabeleid. * Het aflopen van 
incidentele middelen voor recreatie en toerisme.               In het Coalitieakkoord 
zijn wel weer extra middelen opgenomen voor cultuur, erfgoed en recreatie, ook 
specifiek voor de restauratie-opgave. Die staan echter nog niet in deze 
begroting maar worden verwerkt in de 1ste begrotingswijziging. Oook in het 
Statenvoorstel voor de kaders voor het nieuwe Programma Cultuur en Erfgoed 
is dit aangegeven.

Van Muilekom Frank Bles

58 D66 Kamp BEM Programmabegroting 202Pag. 172. 7.1.1 Cultuured               7 - Cultuur & Erfgoed U schrijft: Van muziek, dans, theater, media, erfgoed tot 
beeldende kunst: kwalitatief goede cultuureducatie moet 
bereikbaar zijn voor alle kinderen in de provincie. We richten ons 
niet alleen op het primair onderwijs maar ook op het voortgezet 
onderwijs, met nadruk op het vmbo. We doen dit door 
subsidieverlening aan onze partnerorganisaties Kunst Centraal en 
Landschap Erfgoed Utrecht. Zij ontwikkelen programma’s voor de 
scholen en voeren deze uit. Daarnaast adviseren zij scholen en 
gemeenten (met uitzondering van Utrecht en Amersfoort) op het 
gebied van cultuureducatie. Vanwege de uitbreiding van het 
cultuurprogramma, waarbij kinderen kennis maken met cultuur in 
hun directe omgeving, is er een extra subsidie verleend voor 2023 
en 2024. Ook de inzet in het voortgezet onderwijs, dat eind 2023 
afloopt wordt in lijn met het programma met een jaar verlengd. In 
hoeverre is vervoer naar culturele bezienswaardigheden voor 
scholen/scholieren in onze provincie een obstakel? Wordt er bij 
een bezoek rekening gehouden met transport? Is er behoefte aan 
een extra impuls op dit gebied zodat er een groter bereik voor 
scholen/scholieren is?

Vervoer is inderdaad een obstakel. Vooral voor kinderen die in gemeenten wonen zonder 
culturele voorzieningen. Kunst Centraal is daarom gestart met de theaterbus. Zo krijgen deze 
kinderen de kans om een voorstelling te bezoeken in echt theater. Het is nu gestart als pilot. 
Het werd in schooljaar 2022-2023 bekostigd vanuit de programmabijdragen van gemeenten 
die over waren vanuit de corona-jaren, toen veel live-activiteiten niet door konden gaan. Ook 
voor de toekomst willen we dit mogelijk blijven maken. We willen binnen het nieuwe cultuur- 
en erfgoedprogramma verder uitwerken, inclusief de dekking van de kosten. Voor het 
schooljaar 2023-2024 worden externe fondsen geworven. Kunst Centraal 
ervaart nu dat de onzekerheid van externe fondsen niet goed aansluit bij de 
planning van een schooljaar, die ruim van tevoren plaatsvindt. In de ontwikkeling 
van het nieuwe Cultuur- en Erfgoedprogramma zullen wij daarom kijken of dit 
initiatief structureel geborgd en/of uitgebreid kan worden. Dit brengt extra kosten 
met zich mee. De dekking moet dan worden gezocht in de exploitatiesubsidie 
aan Kunst Centraal.

Van Muilekom Frank Bles

59 D66 Kamp BEM Programmabegroting 202Pag. 172. 7.1.2 Het 
bibliothekennetwerk is 
sterker en bibliotheken 
zijn beter toegankelijk 
voor iedereen

7 - Cultuur & Erfgoed U schrijft: Vanaf 2025 wordt de wet gewijzigd en krijgen provincies 
een zorgplicht (i.p.v. inspanningsverplichting). We realiseren deze 
doelen via onze partnerorganisatie het Bibliotheek Service 
Centrum (BiSC). Voldoen wij momenteel aan deze zorgplicht? Zo 
nee, wat moet er nog gebeuren en wat gaat dit kosten?

Op dit moment wordt er gewerkt aan de wetswijziging. De provincies zijn hier 
nauw bij betrokken (via IPO). Zoals het er nu naar uitziet, komen er geen taken 
bij en voldoet de provincie volledig aan de toekomstige zorgplicht.

Van Muilekom Frank Bles



60 D66 Kamp BEM Programmabegroting 
2024

Pag. 181. 7.4.2 
Recreatievoorzieningen 
zijn kwalitatief sterker 
en worden beter 
gebruikt

7 - Cultuur & Erfgoed Een van de beoogde resultaten is van deze paragraaf is de 
afronding overgangsfase nieuwe samenwerking 
recreatieschappen. Zijn hieraan extra kosten voor de Provincie 
aan verbonden? En zo ja, hoeveel?

In de voorgaande jaren hebben wij financieel ondersteuning gegeven aan de 
nieuwe samenwerking door de kosten van externe ondersteuning in het 
transitieproces te bekostigen. Om de nieuwe samenwerking met de uitvoerende 
partijen, Staatsbosbeheer en de gemeente Wijdemeren, een goede kans te 
geven ondersteunen wij deze opstart met meer uren voor de bestuurssecretaris 
van de beide schappen en de ondersteuning voor speciale diensten, zoals het 
maken van de noodzakelijke uitwerkingen en voorstellen voor de governance 
van de schappen, de samenwerking met Staatsbosbeheer en het aanpassen 
van de GR Recreatieschap Stichtse Groenlanden aan de nieuwe wetgeving. 
Deze ondersteuning wordt ook in 2024 gecontinueerd. Ook ondersteunen wij de 
schappen met specifieke onderzoeken, zoals de mogelijkheid van het vragen 
voor lig- of vaargelden voor de Vinkeveense en Loosdrechtse Plassen. Op dit 
moment kan nog geen concreet bedrag genoemd worden omdat de inzet wordt 
bepaald aan de hand van concrete vragen. Naar verwachting zal het een 
bedrag van € 100.000 betreffen.

Van Muilekom Cor Grasmeijer

61 D66 Kamp BEM Programmabegroting 
2024

Pag. 181. 7.4.4 Het 
bestemmingsmanagem
ent is efficiënter en 
effectiever

7 - Cultuur & Erfgoed Wordt er nog gewerkt met de spreidingsmonitor? De Druktemonitor die wij enkele jaren geleden geïntroduceerd hebben, is niet 
gecontinueerd. Uit de evaluatie (UTSP-432403905-5436) bleek dat dit 
instrument niet het gewenste effect gaf. Wel hebben we geconcludeerd dat de 
data die hierbij gebruikt werden, de resonodata, een accuraat beeld geven over 
de bezoekersaantallen. Een abonnement op de resonodata (monitoring) wordt 
wel doorgezet. Wij zijn met de Destinatie Marketing Organisaties in overleg om 
met hun kennis en de beschikbare data tot instrumenten te komen die de 
spreiding van bezoekers kan bevorderen. Hieraan geven wij ondersteuning in de 
vorm van data en gedeeltelijke financiering.  

Van Muilekom Cor Grasmeijer

62 Pvda Adriani BEM Programmabegroting 
2024

P14 10 - Algemene vraag Terecht wordt geconstateerd dat niet iedereen profiteert van de 
hoge brede welvaart. Kan in beeld gebracht worden hoe de 
sociaal economische verschillen zich de afgelopen jaren hebben 
ontwikkeld in de provincie Utrecht?

We kunnen de ontwikkeling van de sociaaleconomische verschillen in de 
provincie Utrecht in beeld brengen. Dit vraagt wel om een nadere analyse.  De 
beschikbaarheid van data op provinciaal niveau is beperkter dan op landelijk 
niveau. Dit kan de provinciale analyse enigszins beperken, zeker als we verder 
terug willen kijken in de tijd. Bij de jaarrekening 2023 kunnen we een analyse 
opleveren over de ontwikkeling van de sociaaleconomische brede 
welvaartsindicatoren over een nader te bepalen periode. 

Van Muilekom

63 PvdA Adriani BEM Programmabegroting 202P172 7 - Cultuur & Erfgoed Wat is de reden dat de beoogde resultaten niet op 100% 
deelname van de scholen staat?

Het doel als provincie is dat alle kinderen worden bereikt met kwalitatief goede 
cultuureducatie. Met de inzet op vanuit de verschillende programma's van Kunst 
Centraal wordt op dit moment al 90% van de scholen bereikt. Met de inzet van 
programma's vanuit regionale kunstencentra worden ook nog scholen bereikt en 
daarbij zijn er ook scholen die op hun eigen manier invulling geven aan 
cultuureducatie. Van deze programma's hebben wij de data niet in beeld, maar 
het uitgangspunt is wel om in totaal een dekkende infrastructuur te creeeren 
waarbij 100% van de kinderen worden bereikt.  

Van Muilekom Frank Bles

64 PvdA Adriani BEM Programmabegroting 202 P203 9 - Bestuur Voor integriteit zijn geen personele lasten meer begroot, maar de 
toelichting spreekt nog wel over een full-time regisseur integriteit. 
Hoe zit dat?

Deze zijn begroot bij Overhead .Dit zal worden gecorrigeerd bij de Zomernota 
2024

Bakker Reinier Cuperus

65 PvdA Adriani BEM Programmabegroting 202 P226 10 - Algemene vraag Wat is het aantal te mensen met afstand tot de arbeidsmarkt in 
dienst bij de provincie op dit moment?

Vanuit de Banenafspraak hebben we 17 fte in dienst. De definitie van mensen 
met afstand tot de arbeidsmarkt omvat echter meer doelgroepen (bijvoorbeeld 
statusouders, ouderen, ex-gedetineerden, uitkeringsgerechtigden, jongeren 
zonder een starterskwalificatie) die we vanwege privacy en andere 
wet/regelgeving niet exact in beeld hebben. 

Bakker

81 PvdA Adriani RGW Programmabegroting 202 P17/109 3 - Bodem, water en Milieu Wat is de stand van zaken mbt de overdracht bodem taken van 
de RUD naar gemeenten? Zijn de budgettaire effecten daarvan in 
beeld, en zijn deze al verwerkt in deze begroting?

Er is een landelijke afspraak gemaakt dat de apparaatskostenvergoeding die 
het Rijk beschikbaar stelt voor Vergunningverlening, Toezicht en Handhaving 
(VTH) Bodem, aan oa de Provincie Utrecht, de komende jaren wordt doorgezet 
naar de omgevingsdiensten (OD's). Gemeenten moeten de bodemtaken 
namelijk verplicht onderbrengen bij Omgevingsdiensten. Door de landelijke 
afspraak zal er voldoende budget bij de OD's aanwezig zijn voor adequate 
taakuitoefening. Omdat de apparaatskostenvergoeding door afname van 
provinciale taken bij de kadernota 2022 is afgeboekt moet het beschikbaar 
stellen van deze kosten nog in de begroting worden doorgevoerd. Dat kon bij de 
begroting 2024 niet meer worden meegenomen omdat we met gemeenten nog 
in overleg zijn geweest over de verdeling per gemeente en per OD. Er is 
daarom een besluit bij de begrotingswijziging voor het coalitieakkoord in 
voorbereiding om het doorzetten van de apparaatskosten mogelijk te maken.

Bakker Marleen Simhoffer



82 PvdA Adriani RGW Programmabegroting 202 Div 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Kan een overzicht gegeven worden van hoe hectares en gebieden 
zich tot elkaar verhouden, welke cumulatief zijn en welke 
overlappend, van de programma's NNN, Natura 2000, groen 
groeit mee, groene contour, bossenstrategie, uitbreiding 
recreatiegebieden, agrarische natuur ontwikkeling,  groen-blauwe 
door adering etc.  

Twee van de genoemde categorieën overlappen elkaar: de Natura 2000-
gebieden liggen in het NNN. Daarnaast lopen in deze vraag bestaand 
ruimtegebruik en gewenste ontwikkelingen door elkaar. We nemen aan dat 
deze vraag de nieuwe ontwikkelingen betreft. Het is helaas niet op voorhand te 
zeggen in hoeverre deze ontwikkelingen gecombineerd zullen worden. Dat is 
afhankelijk van de keuzes die in gebiedsprocessen gemaakt worden. Enkele 
voorbeelden: Er zijn nog delen van NNN die gerealiseerd moeten worden. Deze 
zijn al op de kaart in de Omgevingsvisie en -verordening aangegeven. Met 
realisatie hiervan kan ook een deel van de bosopgave gerealiseerd worden. 
 Deze informatie is gebaseerd op de doorrekening van de ruimtevraag van de 
opgaven tot en met 2030 en verder (ruimtelijke doorrekening) die in 2022 
gemaakt is. Hiervan wordt in het Ruimtelijk Voorstel Provincie Utrecht een 
geactualiseerde versie gemaakt. Dit is naar verwachting half december 2023 
beschikbaar. Het bovenstaande verandert daarin niet. 

Van Essen

83 PvdA Adriani RGW Programmabegroting 202 P49 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Hoe kan het dat de kapitaal lasten niet structureel zijn na 2024?

De kapitaallasten betreft de afschrijving op de afgeronde groene projecten, 
waarvan de grond niet meer in eigendom is van de Provincie Utrecht. De 
provincie heeft geïnvesteerd in natuurontwikkeling en de gronden zijn verkocht 
aan natuurbeherende organisaties. Over het negatieve verschil lossen wij af (10 
jaar conform regels in BBV). Deze lasten worden gedekt uit de reserve HvdH 
als er geen winstneming (bij verkoop van gronden) is. De winstneming (POC 
berekening) resulteert uit de grexen die jaarlijks geactualiseerd worden. 
Vandaar dat alleen het lopende jaar in de begroting is opgenomen. 

Van Muilekom

84 PvdA Adriani RGW Programmabegroting 
2024

P63 2 - Landelijk gebied Hoe moeten we het woord cumulatief lezen bij de prestatie-
indicator nieuwe natuur 50ha? 

Het woord cumulatief geldt alleen voor de genoemde 1.004 ha t/m 2022. De 50 
ha betreft alleen 2024. Hetzelfde geldt trouwens ook voor indicator 1 
Ontwikkelde nieuwe natuur. De genoemde 2.171 betreft de realisatie t/m 2022. 
De 300 ha genoemd in 2024 betreft alleen 2024. 

Sterk

85 PvdA Adriani RGW Programmabegroting 
2024

P87 2 - Landelijk gebied In het meerjarenbeeld is vanaf 2025 geen budget meer 
opgenomen voor subsidies. Toch verwacht de prestatie-indicator 
jaarlijks 8 initiatieven te subsidiëren. Hoe zit dat?

Het aantal van 8 initiatieven voor de periode vanaf 2025 is te voorbarig 
opgeschreven. In de begroting 2025 zal een besluit moeten worden genomen 
over het (opnieuw) beschikbaar stellen van middelen voor dit doel en de daarbij 
behorende prestatie. In het coalitieakkoord wordt specifiek aandacht aan 
leefbaarheid besteed en worden hiervoor ook middelen beschikbaar gesteld 
(actieprogramma Vitale Kernen). Op basis van en uitgewerkt plan/voorstel kan 
besluitvorming over doelen en bijbehorende middelen plaatsvinden.   

Sterk

91 GroenLinks de Jong RGW Programmabegroting 202 40 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Hoe gaan we om met risico's bij de invoering van de 
omgevingswet met overschrijden van vergunningstermijnen e.d.

Termijnen van afhandelen van vergunningen is aandachtspunt bij de 
voorbereiding op de inwerkingtreding van de Omgevingswet. Bij overschrijden 
van de termijnen zijn er echter geen juridische consequenties, de van 
rechtswege verleende vergunning komt bij de invoering van de Omgevingswet 
te vervallen. Door de stand van zaken van het DSO communiceren nu al naar 
initiatiefnemers dat de Omgevingswet eraan komt en adviseren we om op tijd 
eventuele aanvragen in te dienen zodat er voldoende tijd is voor de afhandeling. 
Verder geven we bij het ministerie onze zorgen aan over de kwaliteit van 
dienstverlening van het DSO. Met onze regionale partners hebben we afspraken 
gemaakt over samenwerking voor de afhandeling van meervoudige 
vergunningen. Tot slot hebben we geld gereserveerd voor eventueel juridische 
procedures voor niet gehaalde termijnen.

Van Essen

92 D66 De Widt RGW Programmabegroting 202 45 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Welke 4 voorbeeldgebieden zijn er voor Groen Groeit Mee en 
welke zit in welke fase?

De vier voorbeeldgebieden zijn Hollandse IJssel (voorbeeld ingebracht door de 
HDSR namens de waterschappen)  Kromme Rijn Linielandschap voorbeeld 
ingebracht door de U10), Roode Haan (voorbeeld ingebracht door de Regio 
Foodvalley) en Zuidelijke Eemvallei (voorbeeld ingebracht door de Regio 
Amersfoort). De voorbeeldgebieden Hollandse IJssel en Kromme Rijn 
Linielandschap bevinden zich in de definitiefase. Voor beide voorbeeldgebieden 
zijn op dit moment samenwerkingsovereenkomsten in voorbereiding ten 
behoeve van de volgende fase van de gebiedsuitwerking. De verwachting is dat 
de samenwerkingsovereenkomsten eind 2023 worden ondertekend. Het 
voorbeeldgebied Roode Haan bevindt zich in de voorbereidingsfase van de 
defenitiefase en het voorbeeldgebied de Zuidelijke Eemvallei heeft een start 
gemaakt met de defenitiefase.

Sterk Maryann Glotie

93 BBB Oude-Luttinkhuis RGW Programmabegroting 202 41 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Is het plan ten westen van Amersfoort om 4 ha landbouwgrond om 
te zetten in een islamitsche begraafplaats bekend bij de provincie?

Ja dit is bij de provincie bekend. Onze Interim Omgevingsverordening biedt de 
gemeente ruimte voor dit initiatief en wij zijn met de gemeente in gesprek over 
de provinciale aandachtspunten.

Van Essen

94 Volt Amos de Jong RGW Programmabegroting 202 41 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Samenwerkingskaart: wie is verantwoordelijk voor het bijhouden 
van de kaart en wat is de incentive voor gemeenten om mee te 
werken aan de vulling van de kaart (75%).

De provincie is verantwoordelijk voor het bijhouden van de samenwerkingskaart. 
Het kaart helpt gemeenten (en provincie) om de dialoog over gebieds- en op 
uitvoering gerichte initiatieven en welke provinciale aandachtspunten er daarbij 
zijn duurzaam in beeld te houden. Het is voor de gemeente ook waardevol dat 
deze initiatieven die zij bij de provincie onder de aandacht brengt in de gehele 
provinciale organisatie zichtbaar zijn. In combinatie met het eraan gekoppelde 
werkproces bevordert dit een samenhangende en gebiedsgerichte benadering 
waarbij provinciale aandachtspunten (kader en kans) tijdig in beeld zijn zodat 
gemeentelijke planvorming efficient en effectief kan worden doorlopen.

Van Essen



97 GroenLinks Julia Matser BEM Programmabegroting 202 186 8 - Economie Een goede aansluiting tussen vraag en aanbod in de arbeidsmarkt 
is er nu niet. Er zijn tekorten. In het meerjarendoel 8.1.1 wordt 
genoemd dat we "uiteindelijk voldoende personeel hebben voor de 
functies die cruciaal zijn voor onze regio". Eerder worden technici, 
leraren, verzorgenden en IT'ers genoemd. Zijn dit de functies die 
de gedeputeerde ziet als cruciale functies voor de regio? 

In de regio Utrecht (provincie Utrecht en regio Gooi & Vechtstreek) wordt door 
een groot aantal partijen intensief samengewerkt om de arbeidsmarkt 
structureel te versterken en toekomstbestendig te maken. Zij hebben met elkaar 
de Utrecht Talent Alliantie (UTA) opgericht.  De agenda van de UTA, ook wel 
Human Capital Agenda (HCA) genoemd, is een strategische regionale agenda 
en heeft als doel om werkgevers te voorzien van voldoende en gekwalificeerd 
personeel. In de agenda zijn 3 ambities opgenomen: 1). In de regio Utrecht 
vinden soepele en veilige transities plaats naar beroepen met tekorten en 
groeipotentie. 2). In Regio Utrecht is Leven Lang Ontwikkelen voor iedereen 
vanzelfsprekend. 3). De beroepsbevolking van Regio Utrecht is digitaal vaardig.

De UTA streeft ernaar dat iedereen binnen de beroepsbevolking zich blijft 
ontwikkelen en daarmee de vaardigheden heeft om aan het werk te blijven, ook 

            

Van Schie Leonie Oosterwaal

98 GroenLinks Julia Matser BEM Programmabegroting 202 188 en 192 8 - Economie Focus ligt op opbouw en uitbouw van circulaire bedrijvigheid. In het 
rapport van de randstedelijke rekenkamer was een aanbeveling 
om ook aan de slag te gaan met de afbouw van lineare economie. 
Hoe gaan we komend jaar hiermee aan de slag? 

De focus van het provinciale beleid is gericht op het creëeren van de juiste 
randvoorwaarden om circulair ondernemerschap te stimuleren. Dit betekent dat 
wij ons richten op de ondernemers die willen, zoals koplopers en early adapters. 
Dit doen we bij nieuwe en bestaande bedrijven. Op dit moment is daarmee het 
grootste effect te behalen. Op dit moment doen we ervaring op met het inzetten 
van een ketenregisseur die partijen aan elkaar verbindt die gebruik kunnen 
maken van elkaars grondstoffenstromen. Bewust zetten wij ons niet in op de 
achterblijvers, omdat er eerst voldoende beproefde methoden moeten worden 
ontwikkeld om ook de acherblijvers te kunnen overtuigen. 

Daarnaast investeren we in systeemverandering in het financiele systeem. De 
provincie Utrecht is onderdeel geworden van de Kopgroep Circulair Financieren, 
waarbij we strategisch partner zijn van landelijke financiële instellingen die zich 
inzetten om systemische verandering te realiseren met als doel circulair 
verdienmodelen beter te financieren. Een gehoopt effect hiervan is dat lineaire 
verdienmodelen in zekere mate steeds meer als risico worden beschouwd. Dit 
draagt uiteindelijk bij aan de afbouw van de lineaire economie. 

Van Schie Leonie Oosterwaal

99 GroenLinks Julia Matser BEM Programmabegroting 202 191 8 - Economie Wat is het doel van de vijf handelsmissies? En waarom willen we 
dat 25 buitenlandse bedrijven zich vestigen of uitbreiden in 
Utrecht? 

De handelsmissies zijn met name bedoeld om het Utrechtse bedrijfsleven te 
ondersteunen in haar internationale groeiambities. Daarnaast dienen de missies 
tevens om de provincie Utrecht als een broedplaats voor innovatie en het 
ontwikkelen van de nieuwe economie onder de aandacht te brengen bij 
buitenlandse bedrijven. Sinds 2022 is de focus verlegd van aantallen naar de 
toegevoegde waarde van buitenlandse bedrijven voor de regio. De 25 
buitenlandse bedrijven (parels) die worden geworven, dienen een duidelijke 
toegevoegde waarde te hebben voor de maatschappelijke transities waar we in 
de regio oplossingen voor willen vinden en daarmee versterkt de ROM de drie 
ecosystemen. Niet alle kennis, kunde en kapitaal voor innovatie is binnen de 
regio of landsgrenzen te vinden. Overigens is ook de beschikbaarheid van 
fysieke ruimte een belangrijk criterium om bedrijven wel of niet te werven voor 
de regio. Er worden kortom heel selectief bedrijven geworven die een 
toegevoegde waarde hebben op het regionale ecosysteem. 

Van Schie Leonie Oosterwaal

100 GroenLinks Imraan el HamdaouBEM Programmabegroting 202  8 - Economie Een goede aansluiting tussen vraag en aanbod in de arbeidsmarkt 
is er nu niet. Er zijn tekorten. In het meerjarendoel 8.1.1 wordt 
genoemd dat we "uiteindelijk voldoende personeel hebben voor de 
functies die cruciaal zijn voor onze regio". Eerder worden technici, 
leraren, verzorgenden en IT'ers genoemd. Zijn dit de functies die 
de gedeputeerde ziet als cruciale functies voor de regio?

Zie antwoord vraag 97 Van Schie Leonie Oosterwaal

101 GroenLinks Imraan el HamdaouBEM Programmabegroting 2024 8 - Economie Focus ligt op opbouw en uitbouw van circulaire bedrijvigheid. In het 
rapport van de randstedelijke rekenkamer was een aanbeveling 
om ook aan de slag te gaan met de afbouw van lineare economie. 
Hoe gaan we komend jaar hiermee aan de slag?

Zie antwoord vraag 98 Van Schie Leonie Oosterwaal

102 GroenLinks Imraan el HamdaouBEM Programmabegroting 2024 8 - Economie Wat is het doel van de vijf handelsmissies? En waarom willen we 
dat 25 buitenlandse bedrijven zich vestigen of uitbreiden in 
Utrecht?

Zie antwoord vraag 99 Van Schie Leonie Oosterwaal

103 PvdD J.Batteau RGW Programmabegroting 202 pagina 50 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Op pagina 50 wordt aangegeven hoeveel woningen zullen worden 
opgebracht in 2023 en vervolgens in 2024, 2025, 2026 en 2027 
binnen het project Hart van de Heuvelrug. Bij de tafeltjessessie 
werd aangegeven dat het aantal benoemd voor 2023 (275) 
gekoppeld is aan het project Oude Tempel. Is er sprake van 
overloop van het aantal verwachtte te bouwen huizen in de jaren 
daarop? Met andere woorden, wat is het totaal aantal huizen dat 
naar verwachting zal worden gebouwd bij Oude Tempel: is dat 
275 of meer? 

In de tabel zijn de woningbouwaantallen van meerdere projecten weer gegeven. 
Het aantal woningen dat voor Oude Tempel is opgenomen is 300. De uitgifte 
van de grond gebeurd gefaseerd en was eerder (gedeeltelijk) nog verwacht in 
2023 . Dat zal nu doorschuiven naar 2024. 

Van Muilekom

104 PvdD J.Batteau RGW Programmabegroting 202 nvt 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Zoals ook is afgesproken bij de tafeltjessessie zouden we graag 
zouden wij een overzicht ontvangen van (de omvang van de) 
gronden in eigendom van de Provincie en de bijbehorende 
bestemming.  

Het team grondzaken levert een overzicht aan van gronden rondom Zeist/Den 
Dolder zoals besproken op de tafeltjessessie.

Van Muilekom



105 PvdD J.Batteau RGW Programmabegroting 
2024

pagina 61-64 2 - Landelijk gebied Hoe verhouden de bedragen genoemd in de openstelling 
subsidies natuur, SVNL en SKNL (agendapunt 13) zich tot de naar 
beneden aangepaste begrotingen voor NNN en Groene Contour?

De begrotingen voor NNN en Groene Contour zijn niet 1 op 1 te relateren aan 
de openstelling voor SVNL en SKNL. De SVNL gaat over (agrarisch) 
natuurbeheer. De SKNL gaat wel over realisatie van natuur maar alleen dat deel 
wat gerealiseerd wordt met subsidie. Er wordt ook natuur gerealiseerd in 
gebiedsprocessen en niet via de SKNL. 

Sterk

106 PvdA Dekker BEM Programmabegroting 202 P203 9 - Bestuur Ambitie is een toename van vrouwen in het burgemeestersambt. 
Hoeveel vrouwen bekleden op dit moment het 
burgemeestersambt?

Op dit moment zijn 6 van de 26 burgemeesters in de provincie Utrecht vrouw. CvdK Catherine Verneuil

107 PvdA Dekker BEM Programmabegroting 202 P203 9 - Bestuur Beoogd resultaat GS is dat zij transparant zijn in hun 
overwegingen. Hoe meten we dit resultaat? Is het niet meer een 
continue inspanningsverplichting?

Om dit resultaat te behalen is inderdaad een continue inspanning nodig. Het is 
moeilijk meetbaar. We proberen dit vorm te geven door weinig geheime 
besluiten te nemen, besluiten actief te communiceren en door serieus bezig te 
zijn met het implementeren van de Wet open overheid (Woo). 

Van Essen Mascha Schwarze

108 PvdA Dekker RGW Programmabegroting 202 P96 3 - Bodem, water en Milieu "We blijven ons inzetten voor KRW” 
Er is geen intensivering, geen extra maatregelen. In 2027 moet het 
af zijn! Gaat het college hierop dan pas in 2025 anticiperen als bij 
de tussenbalans in 2024 blijkt dat de maatregelen nog niet 
voldoende zijn?

in 2024 komt duidelijkheid met de landelijke analyse welke extra maatregelen 
nog kunnen worden genomen.Tot die tijd worden de afgesproken KRW-
maatregelen onverminderd uitgevoerd. 
In de tussentijd werken we in de organisatie aan nog betere verankering van de 
KRW in ons eigen beleid en onze instrumenten. We zetten NSP/GLB bij 
voorrang in voor KRW maatregelen.Met andere waterbeheerders kijken we ook 
hoe we elkaar kunnen versterken bij de uitvoering. Het UPLG biedt kansen om 
de waterkwaliteit in het landelijk gebied te borgen voor langere termijn en 
integraal met andere opgaven.Ook de landelijjke maatregelen tot vermindering 
van gebruik van mest en gewasbeschermingsmiddelen dragen bij aan het halen 
van de doelen. 
Het nationale KRW Impulsprogramma wordt nu geconcretiseerd met behulp 
van de stroomgebieden. Wij dragen actief bij aan formuleren van ambitie en 
afspraken.  
Graag wijzen wij u op de infromatiesessie van 1 november over dit onderwerp. 

Bakker Josee Huesmann

109 PvdA de Boer RGW Programmabegroting 
2024

P63 2 - Landelijk gebied •	We lopen voortdurend achter op de doelstellingen in de realisatie 
van nieuwe natuur. Kunnen onze doelen realistischer worden 
opgesteld? Ook nu staat er alweer een winstwaarschuwing “de 
totale ambitie blijft staan, maar het is duidelijk dat de realisatie in 
2027 erg lastig zal zijn”. Hoe groot wordt de kans ingeschat dat 
we deze doelen gaan halen?
•	Wordt er alleen gemeten in ha? Niet in kwaliteit / diversiteit van 
die natuur? Op welke wijze is hiermee in de begroting rekening 
gehouden?

Bij het realiseren van nieuwe natuur werken wij op basis van vrijwilligheid. Om 
de versnelling van dit doel zoveel mogelijk vorm te geven hebben wij in 
december 2022 een Realisatiestrategie natuuropgave provincie Utrecht 
vastgesteld en aan uw Staten aangeboden. Hierin kunt u lezen hoe wij de 
versnelling van deze opgave vormgeven.        Natuurrealisatie is 1 van de 
opgaven uit het UPLG. Via de gebiedsprocessen wordt de nieuwe natuur 
realisatie als 1 van de hoofdopgaven meegenomen, we hopen dat dit tot 
versnelling van de realisatie leidt.          

Zoals we in de realisatiestrategie natuuropgave provincie Utrecht van december 
2022 hebben aangegeven doen wij ons best om de natuuropgave zo veel 
mogelijk te realiseren. 
We meten de hectares en rapporteren hierover in de begroting, maar hebben 
hierbij zeker ook aandacht voor natuurkwaliteit. Conform de doelen in de 
Omgevingsvisie en Natuurvisie werken wij aan natuur met kwaliteit. Bij de 
inrichting van nieuwe natuur proberen wij altijd om natuur te realiseren met zo 
hoog mogelijke kwaliteit.

Sterk

110 PvdA de Boer RGW Programmabegroting 
2024

P66 2 - Landelijk gebied •	Hoe verhoudt de aanleg bossen zich tot de onttrekking van water 
uit het gebied en de doelstellingen (drink)waterbeheer? De achtergrond van deze vraagt speelt vooral in de omgeving van de Utrechtse 

Heuvelrug. Bos verdampt water, meer dan andere natuurtypen met korte 
vegetaties. In hydrologische berekeningen die zijn gedaan voor de Blauwe 
agenda voor de Utrechtse Heuvelrug blijkt dat dit verdampingseffect klein is. 
Het watersysteem rondom de Heuvelrug is nu vooral ingericht op snel afvoeren, 
maar door water vast te houden en te infiltreren zal de zoetwatervoorraad 
dusdanig vergroot worden dat meer water beschikbaar is bij droogte. Het effect 
van meer infiltratie door regenwater af te koppelen in stedelijk gebied, en water 
beter vast te houden i.p.v. versneld af te voeren is vele male groter dan 
bestaande en extra bomen die water verdampen. Daarnaast houden bomen het 
water goed vast. Een gezond bodem- en watersysteem is voor de aanleg van 
bossen, maar ook voor bestaande bossen onontbeerlijk.

Sterk

111 PvdA de Boer RGW Programmabegroting 
2024

P74 2 - Landelijk gebied •	Waarom is voor faunabeleid incidenteel geld beschikbaar gesteld, 
terwijl het om structurele inzet gaat dat met ook telkens nieuwe 
inzichten aangepast zou moeten kunnen worden? 

Dit is incidenteel voor 2024, volgens de afspraak in Kadernota, en dient ter 
overbrugging van de periode totdat een nieuwe begroting die is opgenomen in 
het Omgevingsprogramma Faunabeleid en Monitoring is vastgesteld.  

Sterk

112 PvdA de Boer RGW Programmabegroting 
2024

P80 2 - Landelijk gebied •	Groen aan de Buurt lijkt mij een gemeentelijke aangelegenheid. 
Goed dat de provincie daarbij helpt. Waarom zijn er slechts twee 
buurtaanpakken? Wat is het verschil van deze aanpakken met de 
voucherregeling ‘Beleef en bewonder’? 

Met de buurtaanpak bij Groen aan de Buurt ondersteunen we een gemeente en 
inwoners intensief bij het hele traject van ideeënvorming tot en met uitvoering 
voor enkele grote wijkprojecten per gemeente. Beschikbaar subsidiebudget en 
capaciteit bij de uitvoerende organisaties beperken de aanpak tot twee 
gemeenten per jaar. Met de voucherregeling 'Beleef en bewonder' maken we 
veel meer (ca. 150) kleinere projecten, aangevraagd door inwoners, 
laagdrempelig mogelijk door een voucher van €500 of €1000 beschikbaar te 
stellen voor uitvoering.

Sterk



113 PvdA de Boer RGW Programmabegroting 
2024

P82 2 - Landelijk gebied •	Waarom loopt de inzet Plattelandscoaches af, terwijl dit een 
succesvol project is en naar het zich laat aanzien de komende 
jaren zeer zijn vruchten kan afwerpen?

De inzet van de plattelandscoaches liep medio 2023 af. Vanwege de hoge 
waardering van de plattelandscoaches hebben PS besloten het aanbod te 
verlengen tot medio 2026. Tevens hebben PS GS via een motie verzocht om te 
onderzoeken of de plattelandscoaches structureel aangeboden kunnen worden. 
Omdat LNV inmiddels ook bezig is met een aanbod dat overlap zal vertonen 
met de plattelandscoaches, is afgesproken om een besluit over structurele inzet 
uit te stellen. We zijn  nauw betrokken bij de landelijke ontwikkelingen en 
brengen onze ervaringen met de plattelandscoaches actief in. Zodra het aanbod 
van LNV voldoende doorontwikkeld is, zullen we in overleg met PS besluiten 
wat de gevolgen voor onze provinciale inzet zijn.       

Sterk

114 PvdA de Boer RGW Programmabegroting 
2024

P87 2 - Landelijk gebied •	De waarde van een bibliotheek als ‘third place’ wordt inmiddels 
ook door de landelijke overheid gezien en erkend. Op welke wijze 
helpt de provincie elke gemeente/kern aan zo’n voorziening en is 
daar dan voldoende budget voor?

Vanuit de provinciale taken op het gebied van innovatie onderzoekt BiSC 
momenteel met een aantal bibliotheken of er third places gerealiseerd kunnen 
worden. Uit deze pilots zal blijken hoe dit werkt, welke behoeften er zijn en wat 
er nodig is aan inzet en middelen (vanuit fondsen, gemeenten etc) om deze 
voorzieningen te kunnen realiseren. De gemeenten zijn verantwoordelijk voor 
het instandhouden van de (fysieke) bibliotheken: de middelen bij de gemeenten 
staan onder druk, waaronder ook voor bibliotheekvoorzieningen. We wachten 
het onderzoek van BiSC af om een mogelijke rol van de provincie hierin te 
bepalen. 

Vanuit AVP kan er subsidie worden aangevraagd voor een 
bibliotheek/bibliotheekbus binnen de regeling Leefbaarheid en kleine kernen 
(LKK), mits de te subsidiëren activiteit valt onder de Subsidiabele activiteiten. De 
blbliotheek moet dan bijdragen aan de sociale cohesie.

Sterk/Van Muilekom

115 PvdA de Boer RGW Programmabegroting 202 P103 3 - Bodem, water en Milieu •	Bij realisatie Jaarlijks Uitvoeringsprogramma VTH staat voor 
2024 95-105%. Wat moet ik me voorstellen bij meer dan 100%? 

Er is sprake van een realisatie van meer dan 100% wanneer de RUD Utrecht 
(op onderdelen) meer uren of diensten heeft geleverd dan vooraf was begroot. 
Dit kan bijvoorbeeld zijn doordat er meer vergunningaanvragen zijn gedaan of 
dat er meer bezwaar- en beroepszaken zijn geweest. Er is voor veel van de 
taken in het Uitvoeringsprogramma geen exacte begroting vooraf te maken. We 
sturen uiteraard op realisatie van het programma, maar zullen wettelijke 
procedures altijd afhandelen. 

Bakker

116 SGP Van den DikkenbergRGW Programmabegroting 202 47 1 - Ruimtelijke ontwikkeling In hoeverre is het meerjarendoel ruimtelijke kwaliteit nog van 
toegevoegde waarde indien we het Convenant duurzaam bouwen 
goed hanteren? Kan deze niet verdwijnen?

Met het meerjarendoel ruimtelijke kwaliteit wordt een ander doel beoogd dan 
met het Convenant duurzaam bouwen. Het Convenant duurzaam bouwen bevat 
afspraken met gemeenten en marktpartijen over circulair bouwen, energie, 
klimaatadaptie, duurzame mobiliteit, biodiversiteit en gezondheid voor het 
bouwen van woningen. Ruimtelijke kwaliteit is een breder begrip dat gaat over 
de gebruiks-, toekomst en belevingswaarde van de ruimte. Het Covenant gaat 
alleen over woningbouw, ruimtelijke kwaliteit gaat over alle ruimtelijke 
ontwikkelingen.

Van Essen

117 SGP Van den DikkenbergRGW Programmabegroting 202 56 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Wat moeten wij ons voorstellen bij een instrument om sociale 
koop bereikbaar te maken? Dit staat niet ingekleurd in de 
bijbehorende tekst.

[als beoogd resultaat voor 2024 is op blz 56 aangegeven: 'Er is een voorstel 
ontwikkeld voor een instrument waarmee gemeenten en corporaties sociale 
koop bereikbaar kunnen maken'.]
In 2022 is door de provincie haar mogelijke rol bij het instrument KoopSmarter 
en Koopgarant uitgezocht (naar aanleiding van Motie 71 d.d. juli 2021).  Gezien 
de snel veranderende marktomstandigheden zijn we nu in een 
vervolgonderzoek aan het bezien of dit het goede instrument is om betaalbare 
woningen voor de lagere en middeninkomens bereikbaar te maken. We 
onderzoeken ook of er zonodig alternatieve instrumenten zijn die kunnen helpen 
om de realisatie van voldoende betaalbare woningen te versnellen en werken dit 
uit in een voorstel.   

Van Muilekom Anne Westhoff



118 SGP Van den DikkenbergRGW Programmabegroting 
2024

63 2 - Landelijk gebied Hoe past de ontwikkeling van nieuw bos in het NNN in de 
verdrogingsaanpak? Recent is veel bos gekapt in natuurgebied de 
hellen vanwege hydrologie. Hoe past zoveel hectare dan in de 
blauwe wensen van de provincie? 

Ook hier geldt dat het effect van extra bomen en bos met dus meer verdamping 
veel kleiner is op de verdroging dan de andere bekende oorzaken. De 
belangrijkste oorzaken van verdroging zijn de waterstandsdalingen die in de 
afgelopen eeuw zijn bewerkstelligd ten behoeve van de landbouwkundige 
functies, en de grootschalige drinkwateronttrekkingen. Samen met een 
watersysteem dat is gericht op snel water afvoeren i.p.v. water vasthouden 
maakt dit dat verdroging nog steeds doorgaat. Het verdampingseffect van 
bomen speelt hierin een bescheiden rol. 
Bij de aanleg van nieuw bos wordt ook gekeken naar het introduceren van 
klimaatbestendige boomsoorten als oplossing voor de negatieve effecten van 
klimaatverandering (zoals verdroging). Deze soorten zijn beter bestand tegen 
droogte en hitte. We verwerven momenteel, via een project samen met 
Staatsbosbeheer, inzicht in de effectiviteit van deze revitaliseringsmaatregel. 
In Natura 2000 gebieden zijn bomen gekapt ten behoeve van natuurherstel van 
het Natura 2000 gebied. Dit is nodig om de soortenrijkdom aan planten en 
dieren in stand te houden en verder te ontwikkelen. Daarvoor is een 
aaneengesloten gebied van natte en botanische graslanden nodig, waardoor de 
spontaan ontwikkelde struiken en bomen ter plekke moesten wijken. De 
bomenkap is niet primair vanwege de hydrologie uitgevoerd. De 
werkzaamheden maken deel uit van de landelijke aanpak in het kader van 
Natura 2000 en de realisatie van het Natuurnetwerk Nederland (NNN) in de 
provincie Utrecht. Bos dat wordt gekapt om te voldoen aan Natura 2000 doelen 
compenseren we. Dit is vastgelegd in de landelijke Bossenstrategie.

Sterk

119 SGP Van den DikkenbergRGW Programmabegroting 
2024

64 2 - Landelijk gebied Wat is de achtergrond te wachten op de landschapsgronden? 
Welk voordeel zit hierin? Zit er geen risico op vertraging in omdat 
de elementen van de GC aanpak niet open gaan? Ofwel, creëren 
we hiermee niet onze eigen realisatievertraging? Wanneer kunnen 
we rijksbeleid verwachten?

We wachten op de ontwikkeling van de mogelijkheden voor landschapsgronden 
omdat er nu geen mogelijkheden zijn voor subsidie zonder Staatssteun te 
verlenen. De ontwikkelingen rond landschapsgronden bieden deze mogelijkheid 
straks wel.

Sterk

120 SGP Van den DikkenbergRGW Programmabegroting 
2024

69 2 - Landelijk gebied Is het mogelijk om de grens van 75 hectare naar beneden bij te 
stellen zodat meer terrein eigenaren direct subsidie bij de 
provincie kunnen krijgen?

Het subsidiestelsel natuur en landschap (SNL) is een landelijk stelsel. Landelijk 
zijn afspraken gemaakt over de systematiek van het aanvragen van subsidie. 
Om de uitvoeringskosten van het stelsel te beperken en de uitvoering efficiënt te 
laten verlopen is de ondergrens van 75 ha ingevoerd. Natuurbeheerders met 
een areaal onder de 75 ha dienen zich voor de subsidie in het kader van de 
Subsidieverordening natuur- en landschapsbeheer aan te sluiten bij een 
natuurcollectief, dat zorgdraagt voor de subsidieaanvraag. Het natuurcollectief 
ontzorgt op deze wijze de individuele leden. Er is geen aanleiding deze 
systematiek te wijzigen.

Sterk

121 SGP Van den DikkenbergRGW Programmabegroting 
2024

69 2 - Landelijk gebied Hoe kunnen natuurbeheersubsidies meer prestatiegericht gemaakt 
worden? De huidige doelomschrijving borgt geen resultaten. 

Het Subsidiestelsel Natuur en Landschap (SNL) is een landelijk stelsel met een 
landelijke systematiek. Natuurbeheerders moeten gecertificeerd zijn, en 
beschrijven in een handboek o.a. hoe zij georganiseerd zijn, beheer en 
monitoring uitvoeren. De subsidie voor natuurbeheer is bedoeld voor het 
instandhouden van (bestaande) natuur- en landschapsbeheertypen die in het 
Natuurbeheerplan op kaart zijn weergegeven. Via de monitoringssystematiek 
van het SNL wordt de stand van de natuur gemonitord. Jaarlijks wordt met 
natuurbeheerders het 'goede gesprek' gevoerd waarin onder andere wordt 
gesproken over de resultaten van het gevoerde beheer.  

Sterk

122 SGP Van den DikkenbergRGW Programmabegroting 
2024

72 2 - Landelijk gebied Op welke wijze beheerst de provincie de Aziatische hoornaar die 
destructief is voor de bijenpopulaties? Zijn hier voldoende 
middelen voor? 

Ieder in Utrecht gevonden nest is dit jaar succesvol bestreden. Er zijn geen 
indicaties dat er nesten gemist zijn. De Aziatische hoornaar heeft zich dan ook 
nog niet in provincie Utrecht gevestigd, wat betekent dat we ons in blijven zetten 
om vestiging te voorkomen. Dit is interprovinciaal ook zo afgesproken. De 
bestrijding van Aziatische hoornaars is geregeld in het uitvoeringsprogramma 
invasieve exoten 2022 - 2026. Hiervoor zijn voldoende structurele middelen 
gereserveerd.

Sterk

123 SGP Van den DikkenbergRGW Programmabegroting 
2024

77 2 - Landelijk gebied De ammoniakmetingen worden doorgezet. Wat voor type 
metingen zijn dit? Wordt hier ook natte en droge depositie 
gemeten? Worden hier ook andere typen stikstofverbindingen 
herleid?

De ammoniak metingen hebben vooral betrekking op de uitstoot vanuit 
stalsystemen. Het gaat daarbij op de aerosole oftewel gasvormige vorm. 
Afhankelijk van de weersomstandigheden zal dit als natte of droge depositie 
kunnen neerslaan. 

Sterk

124 SGP Van den DikkenbergRGW Programmabegroting 202 101 3 - Bodem, water en Milieu Hoe wordt de drinkwaterzorgplicht concreet in ruimtelijke 
projecten ingezet binnen de provincie?

Er wordt gewerkt aan de actualisatie van de bestaande leidraad voor 
afkoppelen van regenwater ten behoeve van de bescherming van de kwaliteit 
van het drinkwater. Hierin staan uitgangspunten welk type verhard oppervlak 
binnen een grondwaterbeschermingsgebied mag worden afgekoppeld. 
Daarnaast is er een leidraad "Grond-en oppervlaktewaterbescherming van 
bronnen voor drinkwater bij ruimtelijke plannen. " Deze gaat hier ook op in. 

Bakker Mieke de Jong



125 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 
2024

2 - Landelijk gebied 11 miljoen voor grondaankopen binnen de programma AVP en 
bodemdaling, 
Wat is de relatie tussen aankoop en bodemdaling?

De 11 mln. betreft raamkrediet voor aankoop gronden voor Agenda Vitaal 
Platteland, wat in de praktijk met name de NNN opgave betreft en nog enkele 
percelen voor recreatieve fietspaden van het voormalig RODS-programma, die 
nu ook onder AVP vallen. Er is geen directe relatie tussen aankoop en 
bodemdaling. Door aankoop en vernatting kan bodemdaling worden 
tegengegaan, maar dat kan ook op andere manieren.   

Sterk

126 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 
2024

2 - Landelijk gebied Er wordt over de grondbank gesproken, wie bepaalt de 
voorwaarden van de grondbank?

In november 2022 is door Provinciale Staten het Beleidskader strategisch 
grondbeleid (grondbank) vastgesteld. Binnen dit strategisch beleidskader 
worden de gronden aangekocht voor de grondbank. Aan de hand van een 
business case wordt beoordeeld of de mogelijke aankoop ook past bij het 
realiseren van de doelen.  

Bakker

127 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 2024 1 - Ruimtelijke ontwikkeling BBB begrijpt dat er geen risico budget is opgenomen voor 
HvH/Grondexploitatie resultaat. In de toelichting staat gemotiveerd 
dat dit is omdat alle negatieve  (individueel beoordeelde) risico's 
onder de 50% worden ingeschat. Is dat verstandig? Veel kleine 
risico's samen kunnen ook leiden tot onverwacht substantieel 
meer kosten. Maw: zou het niet verstandig zijn toch een 
voorziening te treffen cq een risico budget op te nemen?

De kans op het zich voordoen van de risico's van het programma Hart van de 
Heuvelrug/Vliegbasis Soesterberg wordt bij alle risico's ingeschat op minder dan 
50%. Deze worden conform regels van BBV niet cumulatief gerekend. Hierdoor 
worden deze risico's meegerekend bij de bepaling van de 
weerstandsvermogen. M.a.w. de hoogte van het weerstandsvermogen is mede 
afhankelijk van de risico's bij hart van Heuvelrug/Vliegbasis Soesterberg (zie par 
3.2.). Als de kans op een risico groter is dan 50% wordt een aparte voorziening 
ingesteld. 

Van Muilekom

128 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 2024 1 - Ruimtelijke ontwikkeling
Wat gebeurt er als de GREX niet sluitend blijkt? Gaat dat ten 
koste van het aantal groene projecten?

De natuurontwikkelingsprojecten in het programma Hart van de Heuvelrug 
zullen eerder afgerond zijn dan de bouwontwikkelingen. Als de grex niet sluitend 
blijkt te zijn na het afronden van alle projecten, dan is dat financiële tekort voor 
de provincie en zal een voorziening getroffen moeten worden. Op dit moment 
laten de Mastergrondexploitatie Hart van de Heuvelrug, grondexploitatie 
Vliegbasis Soesterberg gezamenlijk een positief eindsaldo van 2,8 mln. Euro 
zien.

Van Muilekom

129 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 202pag 37 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Pg 37 Waarom halveert het budget voor gebiedsontwikkeling & 
ruimtegebruik na 2024

Deze daling wordt veroorzaakt door het niet opnemen van de kapitaallasten in 
de begroting van de jaren na 2024. Zie ook antwoord op vraag 48.

Van Muilekom

130 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 2024 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Er wordt gesproken over een Ruimtelijk voorstel dat nov 2023 is 
ingeleverd? Is nog in de toekomst, en is dit Ruimtelijke voorstel in 
te zien?

In verband met de val van het kabinet is de deadline voor het inleveren van het 
ruimtelijk voorstel uitgesteld. Wij moeten dit voor het kerstreces inleveren bij het 
Rijk. Op 12 december wordt het Ruimtelijk Voorstel Provincie Utrecht door GS 
vastgesteld, daarna wordt het met een Statenbrief naar PS gestuurd. In onze 
statenbrief van 5 september 2023 hebben wij u al geinformeerd over het derde 
ijkmoment en de planning van het ruimtelijk voorstel.

Van Essen Marjolein Braam

131 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 2024 1 - Ruimtelijke ontwikkeling In hoeverre zijn flexwoningen meegeteld in de totale 
woningaantallen? 

Flexwoningen worden op dit moment niet meegeteld in de woningaantallen, niet 
bij de Woondeals en niet in het huidige PPWW. Met het sluiten van de 
Woondeals waren nog niet overal concrete afspraken over aantallen te 
realiseren flexwoningen gemaakt. In de Woondeals is opgenomen dat 
afspraken over het te realiseren aantal flexwoningen nader worden uitgewerkt. 
Flexwonen wordt ook meegenomen bij de volgende ronde van het Provinciaal 
Programmeren. Het Rijk wil er naartoe dat flexwoningen ook mee gaan tellen in 
de woningaantallen. 

Van Muilekom Anne Westhoff

132 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 2024 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Zijn er al positieve projecten zichtbaar (mbt flexwoningen)?? (Ter 
info: ik denk dat dit zich lastig rond laat rekenen).

Er wordt op verschillende plaatsen in de provincie Utrecht gewerkt aan het 
realiseren van flexwoningen. Projecten die succesvol (met rijks- of 
provinciesubsidie) zijn gerealiseerd of er op korte termijn aankomen, zijn o.a.:
- Eemnes: aan de Barbeelstraat in Eemnes zijn in april 2023 40 flexwoningen 
gerealiseerd
- Woudenberg: aan de Europaweg in Woudenberg zijn in mei 2023 30 
flexwoningen opgeleverd
- Renswoude: in Renswoude zijn tussen het Binnenveld en de Vendelier 8 
flexwoningen geplaatst
- Wijk bij Duurstede: in november worden 52 flexwoningen op de locatie Het 
Kleine Ros in gemeente Wijk bij Duurstede opgeleverd
- Stichtse Vecht: in gemeente Stichtse Vecht worden eind 2023 40 flexwoningen 
op locatie sportpark De Heul geplaatst
- Bunnik: in gemeente Bunnik wordt toegewerkt naar het plaatsen van 48 
flexwoningen op het grasveld voor het gemeentehuis in Odijk begin 2024
- IJsselstein: in gemeente IJsselstein wordt toegewerkt naar het plaatsen van 
100 flexwoningen aan de Noord IJsseldijk in 2024.
Meer info over deze flexprojecten op de website van Versnelling Woningbouw: 
www.versnellingwoningbouw.nl

Van Muilekom Anne Westhoff

133 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 2024 1 - Ruimtelijke ontwikkeling Waarom is er gekozen voor het oprichten van een externe bv die 
verantwoordelijk wordt voor de uitvoering van woningbouw 
projecten (HvH), terwijl het wel een 100% dochter vd provincie 
wordt?

De provincie heeft deze specifieke expertise niet zelf in huis, daarnaast behoren 
dergelijke werkzaamheden ook niet tot de kerntaak van de provincie. Met een 
specifiek voor deze opgave ingerichte B.V. met voldoende mandaat en een 
heldere opdracht, kunnen de lopende werkprocessen sneller en efficienter 
worden uitgevoerd wat nodig is voor de grondverkoop. Daardoor kan de 
provincie gericht sturen op de kwaliteit van de woningbouwlocaties en de 
(financiële) risico's zoveel mogelijk beperken. Dit sluit ook aan bij de 
vastgestelde nota "Samenwerkende partijen"

Van Muilekom



134 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 
2024

blz7 2 - Landelijk gebied Mooie natuur en een duurzame landbouw, werken aan behouden 
van en versterken van natuur en landschap, toch 50 ha 
functieverandering en inrichting 300 hanieuwe natuur, hoe gaan 
we dit doen? En Waar moet dit gerealiseerd worden? 

De zoekgebieden voor de realisatie van natuur zijn opgenomen in het 
Natuurbeheerplan. Waar kansen zich voordoen voor de realisatie van natuur 
(functieverandering en inrichting) kunnen die binnen deze gebieden worden 
benut, met behulp van subsidie of in gebiedsprocessen/projecten.

Sterk

135 BBB Dimf Ghijssels RGW Programmabegroting 
2024

2 - Landelijk gebied Subsidiëren beheer 21000 ha natuur en ongeveer 12000 ha 
agrarisch natuur beheer: welk bedrag is het aan subsidie en hoe 
verhoudt zich dat tot optimaal beheer?

Voor het natuurbeheer wordt in 2024 een bedrag van € 10,2 mln aan subsidie 
verstrekt. De subsidie bedraagt 84% van de standaardkostprijs. 
Natuurbeheerders dienen voor 16% andere financieringsbronnen te realiseren. 
Voor het agrarisch natuurbeheer wordt in 2024 een bedrag van € 12,1 mln aan 
subsidie verstrekt. Dit is het bedrag inclusief de EU-bijdrage en de bijdrage van 
de waterschappen.  De tarieven voor het agrarisch natuurbeheer zijn 
vastgesteld op basis van kostendekkendheid.

Sterk

136 VVD

Julliette van Gilse

RGW

2.1.4. pagina 66 2 - Landelijk gebied

Natuurbrandpreventie: De VVD zou graag willen weten: wat gaan 
we doen? Wat doen we al? Zijn daar middelen voor nodig? Zijn er 
kaders vanuit de provincie. De VVD kent de praktijkgids die 
beheerders gebruiken. Is dat voldoende? (in de begroting is hier te 
summier aandacht aan besteed).

Gedeputeerde Natuur wordt binnen het college van GS verantwoordelijk 
(coördinerend) gedeputeerde voor natuurbrandrisicobeheersing en neemt onder 
andere zitting in het op te richten Bestuurlijk Overleg natuurbrandbeheersing 
voor het risicofocusgebied Utrechtse Heuvelrug, waar de negen gemeenten op 
de Heuvelrug samen met de VRU het initiatief toe nemen. Provincie Utrecht en 
de VRU trekken nauw samen op in dit proces, waar ook de terreinbeheerders 
bij betrokken worden. Er is ambtelijke capaciteit beschikbaar gesteld vanuit het 
Strategisch bosbeleid als aanspreekpunt voor externen, als intern 
coördinatiepunt en om de gedeputeerde te ondersteunen. Eventueel benodigde 
middelen worden voor nu beschikbaar gesteld vanuit het budget van het 
Strategisch bosbeleid. Indien nodig worden aanvullende middelen in de 
Kadernota 2025-2028 aangevraagd. 
We zijn op de hoogte van het ‘Praktijkadvies preventie en bestrijding van 
natuurbranden’ van VBNE (2023). Deze wordt meegenomen in onze aanpak 
voor natuurbrandbeheersing. Het komende jaar wordt ook bezien of de 
preventiekant vanuit de provinciale bevoegdheden op het gebied van natuur en 
ruimtelijke ordening nog verder kan worden versterkt.

Sterk

137 PvdD

Anjo Travaille

RGW

2.1. pag. 62-65 2 - Landelijk gebied

Opgaven realisatie natuur: De PvdD heeft de volgende vraag: is er 
een tabel (en kaart) te maken met daarin opgenomen: de 
oorspronkelijke doelen, wat is inmiddels gerealiseerd en wat is het 
resterende doel (in ha) voor NNN (uitgesplitst functieverandering 
en inrichting), groene contour, N2000, bossenstrategie, GGM?

Zie de losse bijlage '20231017 beantwoording technische vraag 137 commissie 
RGW B2024' voor de beantwoording van de vraag voor de onderwerpen NNN, 
groene contour en N2000. Voor de Bossenstrategie is de opgave om 1500 ha 
nieuw bos te realiseren in 2040. Inmiddels is ca. 164 ha gerealiseerd. Via de 
Bosmonitor monitoren we elke hectare die is gerealiseerd.

Sterk

138 PvdD

Anjo Travaille

RGW

2.2.3 pag. 73-74 2 - Landelijk gebied

Faunabeheereenheid: De PvdD heeft de volgende vraag: hoeveel 
geld gaat er jaarlijks naar de FBE? Kan dit (globaal) uitgesplitst 
worden naar de verschillende activiteiten die ze ondernemen? 

In de exploitatiesubsidie 2021-2024 is per jaar 405.859 euro beschikt, onder 
voorwaarde dat een jaarlijkse prijsindexatie plaatsvindt. Daarvan is globaal 
251.000 voor personeelskosten, 14.000 voor huisvestingskosten, 31.000 voor 
kantoorkosten, 50.000 algemene kosten en 60.000 projectkosten faunabeheer. 

Sterk

139 PvdA Adriani FAC Programmabegroting 202 247 10 - Algemene vraag Waar is de indexering van 9,9% van het landelijk maximumtarief 
op gebaseerd?

Op grond van artikel 222, vierde lid van de Provinciewet wordt dit aantal jaarlijks 
aangepast met de tabelcorrectiefactor, bedoeld in artikel 10.2 van de Wet op de 
inkomstenbelasting 2001. De tabelcorrectiefactor per 1 januari 2024 bedraagt 
1,099. Dit betekent dat het aantal opcenten motorrijtuigenbelasting dat 
provincies mogen heffen voor de belastingtijdvakken die na 31 december 2023 
aanvangen ten hoogste (afgerond) 138,3% bedraagt (1,099 x 125,8%).

Bakker

140 BBB Luttikhuis FAC Programmabegroting 202 233 10 - Algemene vraag Kan er inzicht gegeven worden hoeveel opcenten per voertuig 
wordt opgelegd. 

Dit verschilt per gewichtscategorie (er zijn 36 gewichtscategorieen). Ook de 
brandstof is hier nog op van invloed. Daarnaast zijn er ook nog motoren. Op de 
website van de Belastingdienst is het mogelijk om de verschuldigde 
motorrijtuigenbelasting te berekenen. 

Bakker Rosalinde Bosschermüller
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